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Α Λ Ε Ξ Α Ν Δ Ρ Ο Σ  Ε Ξ Α Ρ Χ Ο Υ 

«ΕΧΟΥΜΕ ΕΝΑ ΔΙΑΦΟΡΕΤΙΚΟ 

ΟΡΑΜΑ ΓΙΑ ΤΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ, 

Θ Α  Φ Τ Ι Α Ξ Ο Υ Μ Ε  Τ Η Ν  5 η 

Τ Ρ Α Π Ε Ζ Α  Σ Τ Η Ν  Ε Λ Λ Α Δ Α »

Ο ΙΣΧΥΡΟΣ ΑΝΔΡΑΣ ΤΗΣ INTRAKAT ΜΙΛΑ ΣΤΗΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΕΠΙΘΕΏΡΗΣΗ ΓΙΑ 

ΤΗ ΓΝΏΡΙΜΙΑ ΤΟΥ ΜΕ ΤΟΥΣ ΜΠΑΚΟ ΚΑΙ ΚΑΫΜΕΝΑΚΗ, ΓΙΑ ΤΙΣ ΜΕΛΛΟΝΤΙΚΕΣ 

ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ, ΤΗΝ ΕΠΙΕΙΚΕΣΤΕΡΗ ΧΏΡΑ ΤΗΣ ΕΥΡΏΠΗΣ ΚΑΙ ΤΟΝ ΛΑΪΚΙΣΜΟ.

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΣΤΟΝ ΣΤΑΜΑΤΗ ΖΑΧΑΡΟ 

Αποτελεί σίγουρα ένα από τα πιο καυτά επενδυτικά ονόματα στο 
ελληνικό επιχειρείν. Δεν είναι μόνο η συχνότητα και το μέγεθος των 
deals που ολοκληρώνει, αλλά κυρίως το γεγονός ότι όλα γίνονται ταχύ-
τατα, και συνήθως με αίσιο αποτέλεσμα. Σε λιγότερο από ένα χρόνο, ο 
Αλέξανδρος Εξάρχου και οι δύο συνέταιροί του, ο Δημήτρης Μπάκος και 
ο Γιάννης Καϋμενάκης, κατόρθωσαν να ολοκληρώσουν επιτυχώς την 
εξαγορά σχεδόν του… μισού κατασκευαστικού κλάδου, μίας τράπεζας, 
να είναι έτοιμοι να μπουν και σε 2η, μερικών ξενοδοχείων και ενός τηλε-
οπτικού σταθμού. Διόλου άσχημα για τρεις ανθρώπους με διαφορετικές 

εμπειρίες και έναν «συνεταιρισμό» που δημιουργήθηκε αθόρυβα, χωρίς 
έπαρση και τυμπανοκρουσίες.

Μπαίνοντας στη σουίτα του ξενοδοχείου Milos, αντίκρισα έναν 
άνθρωπο με ένα ολοκληρωμένο σχέδιο στο μυαλό του, ο οποίος μοιάζει 
σίγουρος για τις επιλογές του. Ανέπτυξε χωρίς υπερβολές το όραμά του 
για τις κατασκευές, εξήγησε μετριοπαθώς την εμπλοκή του με τις τρά-
πεζες, και επαίνεσε την Ελλάδα, γεγονός που από μόνο του εξηγεί τις 
«σκακιστικές» κινήσεις στον τουρισμό και το Real Estate.
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1
Εκπροσωπείτε μια τριάδα επενδυτών, η 
οποία εμφανίζεται συνήθως ομοούσια: 
Μπάκος, Καϋμενάκης, Εξάρχου. Πώς γνω-
ρίσατε αυτούς τους ανθρώπους;

Καμιά φορά στη ζωή γνωρίζεις ανθρώ-
πους που στον χρόνο που τους γνωρίζεις δεν 
μπορείς να φανταστείς πώς θα εξελιχθεί η σχέ-
ση σου μαζί τους. Η γνωριμία μου με τον Δημή-
τρη Μπάκο αρχικώς ήταν τελείως τυχαία, στο 
πλαίσιο μιας πολύ μικρής, ασήμαντης δουλειάς 
στη Μέση Ανατολή. Γνωριστήκαμε εκεί.

Πόσα χρόνια πριν;
Το 2013 ή το 2014. Αποκτήσαμε μια φιλι-

κή σχέση εξαιτίας αυτής της μικρής δουλειάς, 
αλλά τίποτα το ξεχωριστό. Εκείνο που με κέρ-
δισε στους ανθρώπους αυτούς ήταν ο χαρακτή-
ρας τους. Όταν βρέθηκα σε μια δυσκολία στην 
προηγούμενή μου δουλειά, στον Ελλάκτωρα, 
στο τέλος του 2020, τους προσέγγισα, διότι 
θεώρησα ότι ήταν οι μόνοι που θα μπορούσαν 
να εμπλακούν σε μια περιπέτεια εξαιρετικά δύ-
σκολη, και δικαιώθηκα. Έχω εξαιρετικό σεβα-
σμό, εκτίμηση και πραγματικά ειλικρινή αγάπη 
και για τους δύο συνέταιρούς μου, τον Γιάννη 
και τον Δημήτρη. Είναι εξαιρετικά τίμιοι άνθρω-
ποι, ευθείς. Δεν μπορώ να σκεφτώ στην Ελλάδα 
κάτι τόσο καθαρό και ευθύ, όσο αυτό που εκ-
προσωπούν ο Δημήτρης κι ο Γιάννης μαζί. Συ-
νεπώς, εκτός της εκτίμησης και του σεβασμού, 
έχουν εκ μέρους μου και αρκετή αγάπη.

Πώς είναι επί του πρακτέου να συναποφα-
σίζεις με άλλους δύο; δεν Υπάρχουν προ-
στριβές; Διαφορετικές απόψεις;

Όλες τις αποφάσεις τις παίρνουμε μαζί. 
Κουβεντιάζουμε όλα τα θέματα, και στο πλαί-
σιο της συζήτησης που κάνουμε αποφασίζουμε 
αν είναι κάτι που έχει ενδιαφέρον να προχωρή-
σουμε ή όχι.

Αλλά ποιος φέρνει τις ιδέες στο τραπέζι;
Άλλες τις φέρνω εγώ, άλλες τις φέρνει ο 

Δημήτρης, άλλες τις φέρνει ο Γιάννης. Όλοι.

Ποιος έφερε για παράδειγμα την ιδέα να 
μπείτε σε τράπεζες;

Ήρθε μόνη της η ιδέα… Για να είμαι ειλι-
κρινής, μας την πρότειναν, μας φάνηκε ενδι-
αφέρουσα και είπαμε να προχωρήσουμε. Δεν 
είχαμε στόχο να γίνουμε τραπεζίτες, να διοική-
σουμε την τράπεζα. Στηριζόμαστε σε ένα εξαι-
ρετικό management στην Παγκρήτια, και το 
ίδιο ελπίζουμε και για τη New Bank, όπως την 
αποκαλούμε, που ελπίζουμε να είναι το απο-
τέλεσμα της συγχώνευσης μεταξύ Αττικής και 
Παγκρήτιας.

Με τόσο πολυσχιδή δραστηριότητα, γεν-
νάται εύλογα το ερώτημα: Γίνεται κάποιος 
να είναι καλός σε όλα;

Δεν χρειάζεται να είναι καλός σε όλες τις 
δραστηριότητες. Η τράπεζα προσθέτει έναν 
εξαιρετικά υψηλό βαθμό δυσκολίας, καθώς 
χρειάζεται εξαιρετικά καλό management. Πι-
στεύω ότι είμαστε καλοί σε αυτό. Στο να βρούμε 
δηλαδή εκείνους στους οποίους θα εμπιστευ-
τούμε το management, ώστε να δημιουργή-
σουμε την πέμπτη μεγαλύτερη τράπεζα στην 
Ελλάδα.

Έχετε επενδύσει πάνω από 400 εκατ. ευρώ 
στην Ελλάδα, και μάλιστα σε πολύ μικρό 
χρονικό διάστημα. Θα συνεχίσετε να επεν-
δύετε και σε άλλους κλάδους; Υπάρχει κά-
ποιο πλάνο που υλοποιείτε, ή κάνετε αυτό 
που οι Άγγλοι ονομάζουν cherry picking; 
Βλέπετε δηλαδή κάτι ενδιαφέρον και το 
αγοράζετε;

Ασφαλώς και υπάρχει ένα στρατηγικό 
πλάνο που υλοποιούμε. Οι τράπεζες, αν θέλε-
τε, ήταν εκτός πλάνου, ήταν πράγματι μια ευ-
καιρία, από τις πολλές που μας προτείνονται 
τον τελευταίο καιρό. Το σκεφθήκαμε και θε-
ωρήσαμε ότι είναι μια πολύ καλή ευκαιρία να 
επενδύσουμε σε κάτι που δεν γνωρίζουμε. Τα 
υπόλοιπα, στα οποία είχαμε από την αρχή σκο-
πό να επενδύσουμε, είναι δραστηριότητες που 
κάποιος από εμάς τους τρεις γνωρίζει καλά ή 
λιγότερο καλά, αλλά επαρκώς για να τις ανα-
λάβει.

2
Μπορείτε να μου το αναλύσετε λίγο περισ-
σότερο; Ποιους άλλους κλάδους εννοείτε;

Κατά βάση τις κατασκευές. Από εκεί ξε-
κινήσαμε. Επίσης τα ανανεώσιμα, δηλαδή η  
ενέργεια. Είναι ένας τομέας που μας ενδιαφέ-
ρει πάρα πολύ. Ενδιέφερε και τον Γιάννη και 
τον Δημήτρη προτού ακόμη ξεκινήσουμε να 
δουλεύουμε παρέα. Ήταν ένας από τους βασι-
κούς λόγους που έδειξαν ενδιαφέρον για την 
Ελλάκτωρ, κι ένας από τους κύριους λόγους 
που προσεγγίσαμε την Intrakat. Δεν ήταν η κα-
τασκευή το μοναδικό asset της Intrakat. Tο πα-
κέτο των ανανεώσιμων ήταν αυτό που θα έλε-
γα ότι αποτέλεσε το δέλεαρ για την αγορά της 
Intrakat. Από εκεί και ύστερα, βεβαίως, η κατα-
σκευή είναι για μας ένα πολύ σοβαρό θέμα, που 
το γνωρίζουμε, είναι κάτι που αισθανόμαστε ότι 
μπορούμε να το χειριστούμε σωστά, να το μεγα-
λώσουμε υγιώς. Γι’ αυτό προχωρήσαμε και στην 
εξαγορά του Άκτωρα. Έχουμε ένα όραμα για τις 
κατασκευές, λίγο διαφορετικό από το υφιστά-
μενο περιβάλλον.

Δηλαδή;
Θεωρούμε ότι το βασικό πρόβλημα των 

κατασκευών στην Ελλάδα ήταν ότι επιβίωναν 
λόγω του υψηλού τζίρου τους. Δεν αντιμετω-
πίζονταν οι κατασκευαστικές εταιρείες ως κα-
νονικές κεφαλαιουχικές εταιρείες, αλλά με τη 
νοοτροπία ενός εργολάβου του ’60 που αγόρα-
ζε γη και έχτιζε  πολυκατοικίες. Μεταγενέστερα 

1. Η ΟΜΑΔΑ 2. ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ 

ΚΑΤΑΣΚΕΥΕΣ
Ο ΜΕΓΑΛΟΣ ΤΖΙΡΟΣ, 
ΟΤΑΝ ΔΕΝ ΣΥΝΟΔΕΥΕΤΑΙ 
ΑΠΟ ΥΓΙΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ, 
ΕΧΕΙ ΚΑΙ ΕΝΑ 
ΠΡΟΒΛΗΜΑ: ΕΡΧΕΤΑΙ 
ΜΙΑ ΧΡΟΝΙΚΗ ΣΤΙΓΜΗ 
ΠΟΥ ΤΟ ΖΗΜΙΟΓΟΝΟ 
ΠΑΡΕΛΘΟΝ ΚΑΘΟΡΙΖΕΙ 
ΤΙΣ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΚΑΙ ΤΟ 
ΜΕΓΕΘΟΣ ΕΧΕΙ ΓΙΝΕΙ 
ΠΟΛΥ ΜΕΓΑΛΟ ΓΙΑ ΝΑ 
ΕΙΝΑΙ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΙΜΟ.

INTRAKAT

Η Winex (συμφερόντων 
Δ.Μπάκου, Γ. Καϋμενάκη, 
Αλ. Εξάρχο) εξαγόρασε 
ποσοστό 31% της Intrakat 
τον Ιούλιο του 2022 – 
σήμερα μετά την Αύξηση 
Μετοχικού Κεφαλαίου είναι 
στο 34,8%. Μόλις στο 
τέλος του Μαρτίου 2023 η 
Intrakat προχώρησε στην 
εξαγορά της Άκτωρ από 
τον όμιλο Ελλάκτωρ. 
Με τη συγχώνευση 
των δύο εταιρειών 
η Intrakat καθίσταται 
ο δεύτερος ισχυρότερος 
πόλος στον κατασκευαστικό 
κλάδο της χώρας, καθώς 
η νέα εταιρεία που θα 
δημιουργηθεί θα διαθέτει 
ανεκτέλεστο ύψους 4 δισ. 
ευρώ (2,7 δισ. η Άκτωρ 
και 1,3 δισ. η Intrakat – 
στοιχεία 9μήνου 2022).
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3. ΤΡΑΠΕΖΕΣ 

βρέθηκαν μπροστά του και δημόσια έργα σαν 
την Αττική Οδό, τη γέφυρα του Ρίου, θηριώδη 
έργα, που σε εκείνο τον χρόνο δημιούργησαν 
πολύ υψηλούς τζίρους, χωρίς αληθινή κερδο-
φορία. Ο μεγάλος τζίρος, όταν δεν συνοδεύεται 
από υγιή λειτουργία, έχει και ένα πρόβλημα: έρ-
χεται μια χρονική στιγμή που το ζημιογόνο πα-
ρελθόν καθορίζει τις εξελίξεις και το μέγεθος 
έχει γίνει πολύ μεγάλο για να είναι διαχειρίσιμο. 
Εκεί η κατασκευαστική εταιρεία δεν έχει λύση. 
Ο μόνος τρόπος, κατά τη δική μας γνώμη, να 
έχει κανείς μια υγιή κατασκευαστική εταιρεία 
είναι να την κεφαλαιοποιήσει επαρκώς και να 
τη λειτουργεί με τεχνοκρατικούς όρους. 

Για να συνοψίσω αυτό που καταλαβαίνω 
ότι λέτε, προφανώς δεν προτίθεστε να 
μπείτε σε αυτό το παιχνίδι που παίζεται 
παραδοσιακά στον κατασκευαστικό κλά-
δο. Δηλαδή να κατεβάζετε πάρα πολύ τις 
τιμές, αρκεί να πάρετε το έργο.

Αυτό είναι όντως το θεμελιώδες πρόβλη-
μα. Λειτουργώντας με αυτόν τον τρόπο, δίνεις 
μεν την αίσθηση ότι έχεις μεγάλο ανεκτέλεστο, 
αλλά μετά από 2-3 χρόνια, και κυρίως όταν θα 
σταματήσει να υπάρχει η δυνατότητα αύξησης 
του ανεκτέλεστου, αρχίζουν τα προβλήματα. Εί-
ναι μάλιστα κάτι που δεν μπορείς να αποφύγεις, 
καθώς η αγορά των κατασκευών έχει χρονικές 
περιόδους με πολύ μεγάλη ζήτηση και άλλες 
στις οποίες δεν δημοπρατείται κανένα μεγάλο 
έργο. Είδατε ότι υπήρχαν εκπτώσεις της τάξης 
του 50% του 60%; Γιατί γινόταν αυτό; Διότι οι 
εταιρείες που ήθελαν να διατηρήσουν την τε-
χνική τους επάρκεια έπρεπε να βρουν κάποιο 
έργο, σε μια περίοδο ένδειας. 

Εσείς φιλοδοξείτε να γίνετε η μία εκ των 
δυνατών εταιρειών που θα «μείνουν» στη 
χώρα;

Προφανώς αυτό φιλοδοξούμε. Αυτό άλ-
λωστε αποδεικνύει και η επιμονή μας. Εξαγορά-
ζοντας και τον Άκτωρα, είμαστε ήδη η δεύτερη 
μεγαλύτερη κατασκευαστική από κάθε άποψη. 
Όταν σας μιλούσα πριν για ένα σχέδιο που εκτε-
λείται, εννοούσα ακριβώς αυτό. Όταν κάναμε 
την αρχική αύξηση μετοχικού κεφαλαίου της 
Intrakat, είχαμε προβλέψει ότι έρχεται κύκλος 
συγχωνεύσεων και είχαμε κινηθεί με γνώμονα 
τα κεφάλαια που θα απαιτηθούν για να μεγαλώ-
σει η εταιρεία και ταυτόχρονα να είναι επαρκώς 
κεφαλαιοποιημένη. 

Ό,τι περιγράφετε για τον κλάδο των κατα-
σκευών δεν μοιάζει να είναι άσχετο με τη 
σκληρή κριτική για διαπλοκή των εργολά-
βων με την εξουσία, η οποία είχε ως αποτέ-
λεσμα τα έργα να κοστίζουν πολύ ακριβό-
τερα απ’ ό,τι στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές 
χώρες. Θεωρείτε ότι αυτή η κριτική είναι 
δίκαιη εν πολλοίς; 

Εάν η κριτική γίνεται στον τρόπο με τον 
οποίο διαχειρίζεται το ελληνικό δημόσιο τα 

έργα, θα μπορούσα να επιβεβαιώσω σοβα-
ρά παράπονα, τουλάχιστον για το παρελθόν. 
Θα ήθελα όμως επίσης να διευκρινίσω ότι η 
τελευταία τριετία αποτελεί εξαιρετικό παρά-
δειγμα, και ότι η τωρινή κυβέρνηση και ο μέχρι 
πρόσφατα αρμόδιος υπουργός Κώστας Καρα-
μανλής πέτυχαν πράγματα, τα οποία ίσως φαί-
νονταν αδιανόητα. Επέλυσε τις τριβές μεταξύ 
των εργολάβων και τις αέναες δίκες επί των 
διαγωνισμών, με αποτέλεσμα να μπορεί να δη-
μοπρατήσει έργα με έναν ρυθμό πρωτοφανή. 
Αλλά η δημόσια διοίκηση είναι ένας βαρύς μη-
χανισμός. Βλέπετε, καμιά φορά εμφανίζονται 
έργα τα οποία κοστίζουν ακριβότερα. Γιατί 
κοστίζουν παραπάνω στο δημόσιο; Ο βασικό-
τερος παράγων είναι η επίβλεψη. Από την αρ-
χαιολογία για παράδειγμα. Ή από άγνωστες 
συνθήκες, που προκύπτουν κατά τη διάρκεια 
εκτέλεσής τους. Για παράδειγμα, εάν σε ένα 
έργο καθυστερήσουν οι απαλλοτριώσεις, καθυ-
στερεί το έργο. Δεν φταίει προφανώς ο εργολά-
βος. Το βασικό πρόβλημα για το υψηλό κόστος 
συχνά είναι το βαθύ κράτος του δημοσίου.

Άρα, τι μου λέτε, ότι δεν υπάρχει διαπλο-
κή;

Υπάρχουν σαφώς φαινόμενα διαπλοκής, 
όπως παντού. Σίγουρα όμως δεν είναι το κυρί-
αρχο στοιχείο στον συγκεκριμένο χώρο, κυρίως 
γιατί είναι στο φως της δημοσιότητας, διαρκώς. 

3
Ας φύγουμε από τις κατασκευές και ας συ-
ζητήσουμε για τις τράπεζες. Ενώ καταρρέ-
ουν ιδρύματα στις ΗΠΑ, αλλά ακόμη και η 
Credit Suisse, δεν είναι λίγο οξύμωρο ένα 
ελληνικό επενδυτικό σχήμα να επενδύει 
τελικά στον τραπεζικό κλάδο;

Στην Ελλάδα, μετά από 10 χρόνια, οι τρά-
πεζες έχουν περάσει τον μεγαλύτερο έλεγχο 
που είχε ασκηθεί ποτέ στον κόσμο σε τραπεζικό 
σύστημα, και κυρίως stress tests, άρα είναι πιο 
ανθεκτικές στις κρίσεις.

Άρα λέτε ότι είναι εντελώς ασφαλές πια το 
ελληνικό σύστημα;

Είναι αναγνώσιμο. Μπορείς να βρεις τον 
πάτο ακόμα και στην περιβόητη περίπτωση 
της Attica Bank, που πολλοί αναφέρουν ότι εί-
ναι ένα «βαρέλι χωρίς πάτο». Έχουμε επαρκή 
γνώση των κεφαλαίων που απαιτούνται για να 
εξυγιανθεί. Εμείς προσεγγίσαμε την τράπεζα, 
αφού είχε αναλάβει μερικούς μήνες η κυρία 
Ελένη Βρεττού, που έκανε, και συνεχίζει να κά-
νει, κατά τη γνώμη μου, μια εξαιρετική προσπά-
θεια, πολύ ειλικρινή, πολύ τίμια, για να περάσει 
την τράπεζα από μια ακτινογραφία που επιτρέ-
πει σε κάποιον να επενδύσει. Δεν έχει μεγάλη 
σημασία κατά τη γνώμη μου το πόσο κακό είναι 
ένα μαγαζί. Σημασία έχει να ξέρεις τι χρειάζε-
ται, αν καταρχάς είναι δυνατόν να διασωθεί – 
ένα το κρατούμενο– και τι χρειάζεται για να το 
διασώσεις.

ΤΡΑΠΕΖΕΣ
ΥΠΑΡΧΕΙ ΕΝΑ ΚΟΜΜΑΤΙ 
ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ 
ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑΣ 
ΠΟΥ ΔΕΝ ΕΧΕΙ ΠΡΟΣΒΑΣΗ 
ΣΤΙΣ ΤΕΣΣΕΡΙΣ 
ΣΥΣΤΗΜΙΚΕΣ ΤΡΑΠΕΖΕΣ. 
ΕΙΝΑΙ ΟΙ ΜΙΚΡΟΜΕΣΑΙΕΣ 
ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ. Η 
ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΕΝΟΣ 
ΠΕΜΠΤΟΥ ΠΥΛΏΝΑ, 
ΠΟΥ ΔΕΝ ΘΑ ΕΙΝΑΙ 
ΣΥΣΤΗΜΙΚΟΣ, ΑΛΛΑ 
ΕΠΟΠΤΕΥΕΤΑΙ ΣΏΣΤΑ, 
ΕΙΝΑΙ ΕΝΑ ΕΝΔΙΑΦΕΡΟΝ 
ΣΕΝΑΡΙΟ.

THRINVEST

Η Thrinvest έχει 
ήδη ανακοινώσει ότι 
κατέληξε σε μια καταρχήν 
συναντίληψη για τον οδικό 
χάρτη, που περιλαμβάνει 
την είσοδό της, με 
σημαντικό ποσό, ως ιδιώτη 
επενδυτή στην Αύξηση 
Μετοχικού Κεφαλαίου της 
Τράπεζας Αττικής. Στόχος 
είναι η δημιουργία του 
5ου τραπεζικού πόλου στο 
μέλλον. Προηγουμένως 
είχε προχωρήσει στην 
απόκτηση ποσοστού περίπου 
33% (το οποίο σύντομα 
θα αυξηθεί σε 44%)  της 
Παγκρήτιας Τράπεζας, όπου 
και είναι ο μεγαλύτερος 
ιδιώτης επενδυτής. Ήδη η 
Παγκρήτια είχε συμφωνήσει 
τη συγχώνευση με την HSBC 
Ελλάδας.
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Πάντως άλλοι επενδυτές υπαναχώρησαν. 
Είδατε κάτι που δεν βλέπουν εκείνοι;

Θα σας πω ότι δεν θα μπαίναμε στην Τρά-
πεζα Αττικής, εάν μας την προσέφεραν αρχικώς 
αντί για την Παγκρήτια. Δεν θα μπαίναμε, γιατί 
τα κεφάλαια που απαιτούνται για να εξυγιαν-
θεί είναι πάρα πολύ μεγάλα. Η συγχώνευσή της 
όμως με μια καλή τράπεζα, όπως η Παγκρήτια, 
μπορεί να δημιουργήσει ένα μέγεθος που την 
καθιστά ενδιαφέρουσα. 

Υπό ποία έννοια;
Υπάρχει ένα κομμάτι της ελληνικής επι-

χειρηματικότητας που δεν έχει πρόσβαση στις 
τέσσερις συστημικές τράπεζες. Είναι οι μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις. Η δημιουργία ενός πέ-
μπτου πυλώνα, που δεν θα είναι συστημικός, 
αλλά εποπτεύεται σωστά, είναι ένα ενδιαφέ-
ρον σενάριο. Πιστεύω ακράδαντα ότι υπάρχει 
ειλικρινής πρόθεση από τον διοικητή της ΤτΕ 
κ. Γιάννη Στουρνάρα, να ασκήσει την εποπτεία 
του παραγωγικά και όχι «δημοσιοϋπαλληλι-
κά», ώστε να δημιουργηθεί πράγματι μια 5η 
τράπεζα, η οποία θα μπορέσει να καλύψει σε 
πολύ μεγάλο βαθμό τους πελάτες που δεν ενδι-
αφέρουν τις τέσσερις συστημικές. Όπως κάνει 
η Optima Bank εξαιρετικά επιτυχώς. Η Optima 
εκεί απευθύνεται. Σε μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις, και βλέπω ότι παρουσιάζει κερδοφορία. 
Εάν λοιπόν επιτευχθεί το ζητούμενο, δηλαδή η 
συγχώνευση της Αττικής με την Παγκρήτια και 
την HSBC Ελλάδος, τότε θα μιλάμε για ένα επι-
τυχημένο business story.

Ποιες είναι οι προϋποθέσεις για να συμβεί 
κάτι τέτοιο;

Πρέπει να κεφαλαιοποιηθεί σωστά το νέο 
σχήμα. Πρέπει επίσης να ξεφορτωθεί τα  τοξι-
κά κόκκινα δάνεια της Τράπεζας Αττικής. Τέλος 
πρέπει −διά των συγχωνεύσεων− να αποκτήσει 
ένα κρίσιμο, μεγαλύτερο μέγεθος. Εκτιμώ ότι 
όλ’ αυτά έχουν δρομολογηθεί και θα υλοποιη-
θούν άμεσα. 

4
Έχετε ήδη δυο ξενοδοχεία. Έχετε σκοπό να 
επεκτείνετε την παρουσία σας στον τουρι-
σμό;

Προσεκτικά. Εξαιρετικά προσεκτικά, 
αλλά ναι. Ο τουρισμός παράγει ένα πολύ ση-
μαντικό ποσοστό του ΑΕΠ, και αυξάνεται συ-
νεχώς. Τόσο σε ποσότητα, όσο και σε ποιότητα. 
Άρα εκεί έχεις έναν ασφαλή τρόπο να δημιουρ-
γήσεις ανάπτυξη. Θέλει όμως μεγάλη προσοχή, 
διότι, όπως αυτή τη στιγμή υπάρχει μια εξαιρε-
τική διάθεση των ξένων επενδυτών να επενδύ-
σουν στον ελληνικό τουρισμό, το ίδιο εύκολα 
μπορεί να αλλάξει το κλίμα και να βρεθεί κα-
νείς με φαραωνικές, ενδεχομένως επενδύσεις, 
οι οποίες δεν θα αποδώσουν τα αναμενόμενα. 
Το επιπλέον πρόβλημα, που ισχύει για όλες τις 

αυτοχρηματοδοτούμενες επενδύσεις, είναι τα 
επιτόκια. Αυτό δημιουργεί σοβαρό πρόβλημα, 
γιατί είναι άγνωστος παράγων, χωρίς δυνατό-
τητα πρόβλεψης. Ξεκινήσαμε από μηδενικά 
επιτόκια κι έχουμε φτάσει σε μια πληθωριστική 
οικονομία, κάτι που δεν διαφαινόταν ένα χρόνο 
πριν. Συνεπώς, συμβάσεις που είχαν υπογρα-
φεί στο παρελθόν έχουν σοβαρά προβλήματα 
τώρα. 

Γι’ αυτό και προσεγγίζουμε το ζήτημα των 
επενδύσεων στον τουρισμό με εξαιρετικά προ-
σεκτικό τρόπο. Θα επενδύσουμε σε συγκεκρι-
μένα μέρη, εκεί που θεωρούμε ότι, ανεξαρτή-
τως της στιγμής, θα υπάρχει ενδιαφερόμενος 
να αγοράσει, όπως στη Μύκονο, στην Πάρο, 
στη Σαντορίνη και στη Σύρο. Δηλαδή σε ελλη-
νικά νησιά που, εκ των πραγμάτων, έχουν ήδη 
το brand name που επιτρέπει να επενδύσεις 
με ασφάλεια. Και επίσης θα κάνουμε κάποιες 
πολύ στοχευμένες κινήσεις στην Αθήνα. Για 
μένα η Αθήνα αυτή τη στιγμή παρουσιάζει κά-
ποια θέματα που χρήζουν προσοχής σχετικά με 
τα ξενοδοχεία, και γενικώς στον τρόπο με τον 
οποίο παρέχει το σέρβις του τουρισμού.

Ακούμε συχνά ότι οι επενδυτές στην Ελλά-
δα ταλαιπωρούνται. Εσείς πώς τα καταφέ-
ρατε και λύσατε όλα αυτά τα προβλήματα 
τόσο γρήγορα και κλείνετε τόσο άμεσα 
όλες τις δουλειές;

Καταρχάς μην ξεχνάτε ότι εμείς, ως τρι-
άδα, αν θέλετε, ως τρίδυμο, διδαχθήκαμε για 
σχεδόν δύο χρόνια την «εισαγωγή στην ελλη-
νική πραγματικότητα» διά της Ελλάκτωρ. Εκεί 
μάθαμε αυτά που χρειάζονται για τη διαδρομή, 
για τον τρόπο με τον οποίο πρέπει να επιχειρεί 
κανείς στην Ελλάδα, σε πολύ δύσκολες συν-
θήκες. Οι δε δύο συνέταιροί μου είχαν πολλά 
χρόνια παρουσία στη χώρα μέσω του Αστέρα 
Τρίπολης. Όλες αυτές οι εμπειρίες φάνηκαν ιδι-
αίτερα χρήσιμες. 

5
Παρ’ όλ’ αυτά συνεχίζω να ακούω διαμαρ-
τυρίες. Ποια είναι τα μεγάλα προβλήματα 
που θα πρέπει να επιλύσει η επόμενη κυ-
βέρνηση;

Όντως, το ελληνικό δημόσιο μπορεί να 
είναι εξαιρετικά εχθρικό απέναντι στους επεν-
δυτές. Περάσαμε βέβαια μια τριετία τώρα κατά 
την οποία πράγματι υπήρξε μια θετική μετα-
βολή. Η κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη 
κατάφερε να δημιουργήσει συνθήκες φιλικές 
προς τους επενδυτές, σε επίπεδο κεντρικής 
διοίκησης. Γιατί σε επίπεδο άσκησης της κρα-
τικής εξουσίας από επιμέρους υπαλλήλους ή 
υπηρεσίες τα πράγματα εξακολουθούν και εί-
ναι δύσκολα. 

Η μεγάλη παθογένεια είναι ακριβώς 
αυτή: δεν μπορεί κανείς να περιμένει από το 
ελληνικό δημόσιο την ευνομία που είναι υπο-
χρεωμένος να έχει ένας δημόσιος τομέας πιο 
καλά οργανωμένος και καταρτισμένος, όπως 

4. ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ 5. ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ 

ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ
Ο ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ ΘΕΛΕΙ 
ΜΕΓΑΛΗ ΠΡΟΣΟΧΗ, 
ΔΙΟΤΙ, ΟΠΏΣ ΑΥΤΗ ΤΗ 
ΣΤΙΓΜΗ ΥΠΑΡΧΕΙ ΜΙΑ 
ΕΞΑΙΡΕΤΙΚΗ ΔΙΑΘΕΣΗ 
ΤΏΝ ΞΕΝΏΝ ΕΠΕΝΔΥΤΏΝ 
ΝΑ ΕΠΕΝΔΥΣΟΥΝ, ΤΟ 
ΙΔΙΟ ΕΥΚΟΛΑ ΜΠΟΡΕΙ 
ΝΑ ΑΛΛΑΞΕΙ ΤΟ ΚΛΙΜΑ 
ΚΑΙ ΝΑ ΒΡΕΘΕΙ ΚΑΝΕΙΣ 
ΜΕ ΦΑΡΑΏΝΙΚΕΣ, 
ΕΝΔΕΧΟΜΕΝΏΣ 
ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ, ΟΙ 
ΟΠΟΙΕΣ ΔΕΝ ΘΑ 
ΑΠΟΔΏΣΟΥΝ ΤΑ 
ΑΝΑΜΕΝΟΜΕΝΑ

MILOS ΚΑΙ  
APANEMA RESORT

Μια από τις τουριστικές 
επενδύσεις της 
Intrakat  είναι και 
το ξενοδοχείο Milos 
στην οδό Κολοκοτρώνη, 
όπου πραγματοποιήθηκε 
και η συνέντευξη. Το 
ξενοδοχείο έχει 43 
δωμάτια και σουίτες, ενώ 
στο ισόγειο στεγάζεται 
το ομώνυμο, διεθνούς 
φήμης, εστιατόριο. Το 
πλέον πρόσφατο απόκτημα 
της εταιρείας είναι το 
Apanema Resort στη χώρα 
Μυκόνου, το οποίο θα 
μετατραπεί σε ένα luxury 
boutique hotel.
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ενδεχομένως ο αγγλικός, όπου δεν χρειάζεται 
να πας σε προϊστάμενο για να βρεις «το δίκιο 
σου». 

Μήπως φταίει και η κοινωνία, η οποία ποι-
νικοποιεί γενικά την επιχειρηματικότητα 
και το κέρδος; Σε τι οφείλεται αυτή η στά-
ση των πολιτών;

Εκτιμώ ότι κυρίως οφείλεται στον λαϊκι-
σμό των πολιτικών του παρελθόντος.

Μα έχει λαϊκισμό και στην Αμερική. Έχει 
Τραμπ. Δεν το κάνουν αυτό οι πολίτες.

Στην Αμερική στην κοινωνία παρατηρεί-
ται μια διαφορετική εκδήλωση του λαϊκισμού. 
Εκεί το κέρδος δεν συνιστά αμαρτία. Αντίθετα, 
στην Ελλάδα, ανέκαθεν θεωρούσαμε ότι το 
κέρδος αποκτάται μόνο παρανόμως. Προσω-
πικά δεν το πιστεύω αυτό. Θεωρώ ότι η υγιής 
επιχειρηματικότητα, και κυρίως η επιχειρηματι-
κότητα των νεότερων γενεών και των τελευταί-
ων ετών στην Ελλάδα, είναι εύνομη και καθαρή. 
Παρά ταύτα ο εγχώριος λαϊκισμός συνεχίζει να 
έχει στο στόχαστρο τους επιχειρηματίες και 
τους επενδυτές. Οποιαδήποτε κίνηση γίνεται 
τελεί υπό το φως, και υπό την υποψία αν θέ-
λετε, της παρανομίας. Άρα, επειδή ακριβώς 
βρίσκονται συνεχώς κάτω από την ανακριτική 
λάμπα, εκτιμώ ότι οι περισσότερες επιχειρημα-
τικές κινήσεις μεγάλου μεγέθους είναι νόμιμες. 

Ξαναλέω ότι η Ελλάδα πέρασε τα τελευ-
ταία τρία χρόνια μια αναζωογονητική περίοδο 
σε ό,τι αφορά τον τρόπο με τον οποίο κανείς 
αντιμετωπίζει τις επενδύσεις, κυρίως τις ξένες 
επενδύσεις, στην Ελλάδα. Μακάρι, και το εύχο-
μαι, αυτό να αλλάξει και την αντίληψη που έχει 
ο λαός μας γενικότερα για τις επενδύσεις που 
δημιουργούν θέσεις εργασίας. Δηλαδή, αν συ-
γκρίνετε την κατάσταση που υπήρχε πριν από 
μερικά χρόνια στην Ελλάδα… Δεν πολιτικολογώ 
αυτή τη στιγμή, αλλά βλέπω τις νίκες της πραγ-
ματικής οικονομίας…. Πριν ήταν εξαιρετικά δύ-
σκολο να βρεις δουλειά, με ένα ποσοστό ανερ-
γίας τεράστιο και δεν υπήρχε και φως... Αυτή τη 
στιγμή έχει αλλάξει πλήρως το σκηνικό. Υπάρ-
χουν ξένες επενδύσεις που έχουν δημιουργήσει 
πολλές θέσεις εργασίας και η προοπτική στην 
Ελλάδα είναι εξαιρετική. Αυτό αφορά την πραγ-
ματική οικονομία, δηλαδή σταδιακά έχει βελτι-
ωθεί η οικονομική θέση όλων των Ελλήνων από 
την τελευταία τριετία. Αν αυτό συνεχιστεί, θα 
επιτύχουμε την επενδυτική βαθμίδα, που είναι 
βασικό στοιχείο για την ευρωπαϊκή οικονομία, 
και θα μπορούμε πράγματι να επενδύσουμε και 
σε ευρώ στην Ελλάδα, γιατί μέχρι τώρα παίζου-
με σε ένα «ειδικό» ευρώ.

Αυτό θα αλλάξει πλήρως τον πλου της χώ-
ρας και τον πλου της ζωής του μέσου ανθρώπου 
στην Ελλάδα. Και την αντίληψη της κοινωνίας 
για το κέρδος τελικά, γιατί ελπίζω το κέρδος 
αυτό να φτάσει σε όλους.

Παιδιά έχετε;
Τρία.

Βλέπετε το μέλλον τους στην Ελλάδα; Για-
τί υπάρχει πολύς πεσιμισμός. Βλέπω τους 
ανθρώπους να επαναλαμβάνουν ότι  τα 
παιδιά πρέπει να φύγουν παρουσιάζοντας 
τη χώρα ως διαλυμένη.

Εγώ συμβουλεύω τα παιδιά μου να πάνε 
στο εξωτερικό να σπουδάσουν, να εργαστούν 
και να ζήσουν για κάποιο διάστημα, αλλά στη 
συνέχεια να επιστρέψουν  στην Ελλάδα για να 
συνεχίσουν την επαγγελματική τους πορεία.

Γιατί όμως; Δεν είναι καλά τα ελληνικά πα-
νεπιστήμια;

Εγώ έχω περάσει και από το ελληνικό πα-
νεπιστήμιο και από ξένο. Τελείωσα τη Νομική 
Σχολή της Θεσσαλονίκης και μετά πήγα στην 
Αγγλία και σπούδασα. Το ελληνικό πανεπιστή-
μιο είναι πολύ καλύτερο του αντίστοιχου στην 
Αγγλία, τουλάχιστον αυτό που έζησα εγώ. Αλλά 
ένας άνθρωπος πλέον, για να μπορέσει να ζήσει 
στην Ευρώπη, χρειάζεται να έχει διαφορετικές 
παραστάσεις. Άρα η συμβουλή προς τα δικά 
μου παιδιά είναι να αποκτήσουν ένα μορφωτι-
κό επίπεδο που τους επιτρέπει να ζήσουν στην 
Ελλάδα, άρα να τελειώσουν ελληνικό πανεπι-
στήμιο, εάν αυτό είναι η επιλογή τους. Οπωσ-
δήποτε όμως να γνωρίσουν και ένα ξένο. Να 
έχουν παραστάσεις από μια ξένη κοινωνία, να 
περάσουν μερικά χρόνια σε ένα περιβάλλον ευ-
ρωπαϊκό, να αντιληφθούν τις διαφορές. Ελπίζω 
μετά να έρθουν για να ζήσουν εδώ, γιατί η χώρα 
μας είναι ο ομορφότερος και ο πιο επιεικής εκ 
των τόπων που εγώ έχω γνωρίσει, τουλάχιστον 
στην Ευρώπη.

Ωραία, τους λέτε να έρθουν στην Ελλάδα. 
Είναι πολύ ωραίος ο τόπος, έχουμε πολύ 
ωραίο καιρό, κάνουμε διακοπές το καλο-
καίρι σ’ έναν παράδεισο. Μπορούν οι νέοι 
άνθρωποι να ζήσουν με μισθούς που είναι 
χαμηλότεροι από την υπόλοιπη Ευρώπη 
και, πέρα από τους μισθούς, με πολύ περι-
ορισμένες ευκαιρίες εξέλιξης; Φαίνεται ότι 
ακόμα και τώρα στην Ελλάδα χρειάζεται να 
περάσεις από μια επετηρίδα.

Θα σου πω κάτι που νομίζω θα βρεις εν-
διαφέρον. Στην Intrakat θα παίρναμε αυτή τη 
στιγμή τον οποιοδήποτε καλά εκπαιδευμένο 
μηχανικό, που έχει διάθεση να εργαστεί, και τα 
χρήματα τα οποία θα του δίναμε για να το κά-
νει αυτό δεν έχουν καμία σχέση με αυτά που θα 
έπαιρνε στο εξωτερικό σήμερα στην ίδια θέση. 
Η Ελλάδα, όσο αναπτύσσεται με τους ρυθμούς 
ανάπτυξης των τελευταίων τριών ετών, θα χρει-
άζεται καλούς επιστήμονες και καλούς επαγ-
γελματίες. Αυτοί θα αμείβονται. 

Για τους υπόλοιπους, πώς θα είναι η ζωή 
εδώ;

Ανάλογα, και το επισημαίνω πάλι, με τον 
ρυθμό ανάπτυξης. Θεωρώ ότι η πραγματική 

οικονομία δεν μπορεί να περιοριστεί σε ένα 
τμήμα της κοινωνίας. Η πραγματική οικονομία 
καλύπτει όλα τα τμήματα της οικονομίας, και 
φυσικά, εφόσον υπάρξει αυτή η ανάπτυξη που 
συζητάμε τώρα και διατηρηθεί, θα υπάρχει δου-
λειά για όλο τον κόσμο. Στις τεχνικές εταιρείες, 
αρχίζουμε και προβληματιζόμαστε για το κατά 
πόσο χρειάζεται να φέρουμε ανειδίκευτους 
εργαζομένους από άλλες ευρωπαϊκές χώρες, 
όπως η Βουλγαρία και η Ρουμανία, που είναι 
ευρωπαϊκές.

Οι πολέμιοι της πράσινης ανάπτυξης κά-
νουν λόγο για πάρα πολύ μεγάλο κόστος, 
το οποίο πρέπει να πληρώσει κάθε κοινω-
νία, και μικρά οφέλη στο προσεχές διάστη-
μα για τους πολίτες, αλλά μεγάλα για τους 
επιχειρηματίες. Εσείς πιστεύετε ότι είμα-
στε έτοιμοι και ως κοινωνία να περάσουμε 
σε μια πολιτεία χωρίς άνθρακα μέχρι το 
2030; Είναι εφικτός αυτός ο στόχος ή είναι 
κάτι το οποίο απλώς το έχουμε βάλει για να 
κοιτάζουμε ψηλά;

Ό,τι δεν είναι εφικτό, πρέπει να γίνει 
εφικτό, γιατί υπάρχει μία αναγκαιότητα ανυ-
πέρβλητη. Θεωρώ, δε, ότι είναι λαϊκισμός να 
ισχυρίζεται κανείς ότι η πράσινη ανάπτυξη στην 
ουσία ευνοεί μόνο τους επιχειρηματίες. Αυτό 
είναι εντελώς εσφαλμένο.

Το λένε αρκετά πολιτικά κόμματα, συνδι-
καλιστές της ΓΕΝΟΠ, το λέει ακόμα και ο 
Τραμπ.

Ο Τραμπ υποστήριζε αυτή τη θέση γιατί 
η οικονομία των ΗΠΑ στηρίζεται σε μη πράσινη 
ανάπτυξη. Η Ευρώπη θα πρέπει να επενδύσει 
σε αυτό, και το κάνει. Ο πόλεμος της Ουκρανίας 
μάς έδειξε πόσο αναγκαίο είναι να βλέπουμε 
τα πράγματα με ένα διαφορετικό μάτι, να μην 
εγκλωβιζόμαστε σε μια λύση. Ιδίως σε μια Ελ-
λάδα η οποία έχει ήλιο και αέρα.

Είναι πάρα πολύ ωραίο για τους ανθρώ-
πους να πετυχαίνουν στη δουλειά τους, να 
γίνονται διάσημοι μέσα απ’ αυτή. Τελικά, 
όταν κάνεις τον λογαριασμό, έχει νόημα; 
Έχετε χρόνο να κάνετε άλλα πράγματα που 
σας αρέσουν ή σας αρέσει μόνο αυτό;

Μ’ αρέσουν πάρα πολλά πράγματα, και 
σε διαφορετικές περιόδους της ζωής μου έχω 
ευχαριστηθεί πολλά. Αυτή είναι μια δημιουρ-
γική περίοδος. Πράγματι θεωρώ ότι αξίζει τον 
κόπο κανείς, όταν βρίσκεται μπροστά σε ευ-
καιρίες, να τις παίρνει στη ζωή, γιατί θα έρθει 
μια άλλη περίοδος, που θα υπάρξει χρόνος να 
περνά κανείς καλά προοδεύοντας από αυτά 
που έχει αποκτήσει στον χρόνο που εκμεταλ-
λεύτηκε τις ευκαιρίες της ζωής. Η παραγωγικό-
τητα είναι στοιχείο καθημερινής ευτυχίας των 
ανθρώπων. Χωρίς αυτήν, κατά τη γνώμη μου, 
γιατί είναι προσωπικό αυτό το θέμα, χωρίς την 
παραγωγή, χωρίς την ευχαρίστηση, δηλαδή, της 
παραγωγικής ζωής, εγώ δεν θα ήμουν ευτυχής.


